
Zápis z XLVII. řádného zasedání Náčelnictva Junáka 
 
Praha, 7. – 8. března 2009 
Zahájení jednání: sobota 9:00 hod. 
Ukončení: neděle 10:00 hod. 
Počet přítomných s právem hlasovat v sobotu: 22; v neděli 20 
Náčelnictvo bylo usnášeníschopné. 
 

Schválení programu 
Program jednání byl bez připomínek schválen. 
 
 

Časopisy 
V úvodu tohoto bodu ses. Řezáčova shrnula práci skupiny pro časopisy od uplynulého 
jednání a představila navrhované změny projektu.  
Dále se náčelnictvo věnovalo předloženému materiálu týkajícího se cílů časopisů pro 
jednotlivé věkové kategorie.  
 

Usnesení NJ/XLVII/1 

Náčelnictvo Junáka schvaluje cíle jednotlivých časopisů uvedené v dokumentu Cíle časopisů. 

Usnesení NJ/XLVII/2 

Náčelnictvo Junáka se seznámilo s postupem projektu časopisů a souhlasí s ním. 
 
 

Rozdělování dotací 
Důvodem předložení tohoto materiálu byl záměr zapojit kraje (prostřednictvím jejich zástupců 
v NJ) do procesu rozhodování o kritériích pro rozdělování dotací a zhodnocení, která ze 
stávajících kritérií splňují svůj účel a která bude naopak třeba změnit. V následné diskuzi 
zaznělo především to, že materiál by měly nejprve projednat samotné kraje a změnu by bylo 
dobré provést až na základě jejich vyjádření k této problematice. Toto téma se také 
pravděpodobně objeví na připravovaném setkání zástupců krajů s VRJ. 
Předložená usnesení nebyla schválena.  
 
 

Zpráva o činnosti infoodboru 
Br. Polák informoval náčelnictvo o práci infoodboru Junáka a připravovaném informačním 
systému Junáka, který by měl v příštím roce zajistit on-line registraci členů Junáka.   
 

Usnesení NJ/XLVII/3 

NJ souhlasí se zahájením projektu 1. etapy vývoje IS Junáka podle předloženého projektu  a 

pověřuje VRJ volbou konkrétního dodavatele a způsobu vývoje a spuštěním projektu 1. etapy 

IS, včetně uvolnění potřebných finančních prostředků.  

Náčelnictvo Junáka dále ukládá VRJ provádět průběžnou kontrolou realizace projektu a 

informovat NJ o jeho postupu. 
 
 

Grafický styl Junáka 
Br. Šantora ve své prezentaci odpověděl na hromadící se dotazy ohledně vzniku loga 
Junáka a jeho užívání. Vysvětlil, z čeho Junák vycházel při jeho tvorbě a srovnal obdobný 
vývoj v zahraničních skautských organizacích.  
Následující diskuze byla uzavřena s tím, že je třeba se zaměřit na správné užívání znaku a 
loga a že se bude třeba zamyslet nad případnými úpravami loga. 
 
 
 

Zpráva Výkonné rady Junáka 



VRJ pravidelně předkládá náčelnictvu svou zprávu. Tu na místě doplnil br. místostarosta 
Navrátil, který informoval o novinkách kolem zámku Štiřín. Další dotazy se týkaly projektu na 
podporu rádců, ceny Svojsíkova závodu a situace kolem skautské prodejny JUN. 
 
 

Změna předsedy metodické skupiny NJ pro program 
Na základě žádosti br. Šantory, který rovněž uvedl důvody, proč již předsedou skupiny být 
nemůže, náčelnictvo hlasovalo o návrhu jmenovat na post předsedy metodické skupiny NJ 
pro program br. Kupku. Br. Šantora zůstane i nadále členem skupiny.  

 

Usnesení NJ/XLVII/4 

Náčelnictvo Junáka jmenuje br. Ondřeje Kupku vedoucím Metodické skupiny NJ pro 

program. Náčelnictvo Junáka děkuje br. Romanu Šantorovi za jeho dosavadní práci v čele této 

metodické skupiny. 
 
 

Analýza současného stavu komunikace 
Předložená analýza je součástí materiálu o stavu hnutí, kterou připravuje br. Konečný. Měla 
pouze informativní charakter a tak se jí náčelnictvo zabývalo pouze krátce. 
 
 

Pracovní skupiny NJ 
Tento bod navazuje na projednání a schválení pracovních skupin na posledním jednání 
náčelnictva. Každá skupina předložila svůj plán práce, který krátce představila. Plány 
jednotlivých pracovních skupin pak byly ( v některých případech po doplnění) schváleny.  
 

Usnesení NJ/XLVII/5 

NJ schvaluje plán práce pracovní skupiny Strategie pro Junáka. 

 

Usnesení NJ/XLVII/6 

NJ schvaluje plán práce pracovní skupiny pro vyznamenání. 

 

Usnesení NJ/XLVII/7 

NJ schvaluje plán práce pracovní skupiny pro vzdělávání. 

 

Usnesení NJ/XLVII/8 

NJ schvaluje plán práce pracovní skupiny pro legislativu. 

 

Usnesení NJ/XLVII/9 

NJ souhlasí s navrženými cíli Pracovní skupiny pro přípravu XIII. VSJ.  
 
 

Rozdělování dotací II 
V druhém bloku projednávání rozdělení dotací bylo po dalších neformálních diskuzích o 
přestávce přijato následující usnesení. 
 

Usnesení NJ/XLVII/10 
Náčelnictvo Junáka pověřuje VRJ, aby projednala systém přerozdělení dotací se  zástupci krajů a 

zjištění předložila NJ na příštím zasedání. 

 

 

Vyznamenání 
Na tomto jednání náčelnictvo projednalo a hlasovalo návrzích na udělení vyznamenání 
Medaile sv. Jiří. Na úvod předseda skupiny pro vyznamenání br. Berki seznámil členy NJ s 
problémy, které se při zpracování návrhů vyskytly. Jednalo se zejména o problematická 
zdůvodnění návrhů, která mnohdy neodpovídají statutu. Vzhledem k tomu také NJ každý 



z předložených návrhů znovu projednala. Po té bylo projednávání bodu přerušeno, aby mohl 
br. Berki připravit finální podklady pro hlasování. 
 
 

Referendum 
Materiál předložil k projednání br. Berki a to zejména  na základě zkušeností s úrovní diskuzí 
a veřejných diskuzních fór na skautských webech. Dále náčelnictvo diskutovalo o možném 
přínosu referenda pro Junáka a využívání jednodušších možností zapojení hnutí do diskuze, 
neboť samotné referendum by bylo v současných podmínkách těžko proveditelné.  
 
 

Novela ŘVČČJ – nová vůdcovská zkouška 
Náčelnictvu byla předložena již do druhého čtení novela řádu pro vzdělávání činovnic a 
činovníků. Vzhledem k tomu, že se materiál již několikrát projednával, byly do návrhu 
zapracovány jen drobné úpravy. Následně byla změna bez další diskuze přijata. 
 
 

Soubor kompetencí  
Současně s novelou řádu pro vzdělávání činovnic a činovníků Junáka byla náčelnictvu 
předložena i první verze souboru kompetencí, dle kterých se budou nově řídit vůdcovské 
zkoušky a program lesních kurzů. Vzhledem k tomu, že další změny této směrnice bude 
provádět pouze VRJ na základě zkušeností a potřeb vůdcovských kurzů, vyžádalo si 
náčelnictvo včasné informování o chystaných změnách v dokumentu. 
 

Usnesení NJ/XLVII/12 

Náčelnictvo Junáka schvaluje materiál Vůdcovská zkouška – soubor kompetencí jako první 

verzi závazného souboru kompetencí nové vůdcovské zkoušky. 

Soubor kompetencí k vůdcovské zkoušce bude vydáván v souladu s článkem 5a.8 

novelizovaného Řádu pro vzdělávání činovnic a činovníků Junáka formou Směrnice VRJ. NJ 

ukládá VRJ informovat NJ o předpokládaných změnách v souboru kompetencí. 
 

Zpráva náčelníků a členů NJ 
Vzhledem k tomu, že byla předložena podrobná písemná zpráva, týkaly se jediné dva dotazy 
možnosti ukládání písemností do expozitur S.I. ABS a výročních zpráv zvláštních 
organizačních jednotek. Ty se nyní shromažďují a Náčelnictvu budou předloženy 
v nejkratším možném termínu.  
 

Vyznamenání 
Náčelnictvo postupně hlasovalo o jednotlivých návrzích na udělení vyznamenání Medaile sv. 
Jiří. 
 

Usnesení NJ/XLVII/13 

Náčelnictvo Junáka schvaluje udělení vyznamenání Medaile sv. Jiří následovně: 

1. stupeň (bronzový) – ses. Haně Bílkové, br. Jaromíru Prachovi a br. Bohumíru Zedníkovi, 

2. stupeň (stříbrný) – ses. Vlastě Tvrdíkové, ses. Ivě Krulikovské, ses. Petře Bolardové, br. 

Miloslavu Rückerovi, br. Jaromíru Krejčovi, br. Martinu Večeřovi a 

3. stupeň (zlatý) – ses. Evě Vedmochové, ses. Jarmile Veselé, ses. Ireně Juřicové, ses. 

Vladimíře Čapkové, br. Janovi Pečenému, br. Radkovi Konečnému, br. Michalu Císařovi, br. 

Vítu Žilinskému, br. Jaroslavu Černému a br. Jaroslavu Klaškovi. 

 

Usnesení XLVII/14 

Náčelnictvo doporučuje přehodnocení návrhů na vyznamenání Medaile sv. Jiří následovně: 

Br. Svatopluku Němečkovi na MD, a tím neschvaluje MSvJ bronz, 

Ses. Marcele Lenerové na MSvJ stříbro, a tím schvaluje jeho udělení, 

Br. Zdeňku Kolečkáři na MD, a tím neschvaluje se MSvJ stříbro, 

Br. Jiřímu Oborníkovi na MD, a tím se neschvaluje MSvJ stříbro, 



Br. Josefu Uchytilovi na MSvJ stříbro a tím schvaluje jeho udělení, 

Br. Františku Zedníkovi na MSvJ bronz a tím schvaluje jeho udělení, 

Br. Pavlu Petříčkovi na MD, tím neschvaluje udělení MSvJ zlato. 

 
 

Účast na zasedání NJ 
Náčelnictvo se krátce věnovalo účasti jednotlivých členů náčelnictva na zasedáních. Účast 
bývá poměrně nízká a ještě se snižuje ve druhý den jednání. Br. náčelník Prančl již o tomto 
problému jednal s předsedy některých krajů, kteří přislíbili pomoc při řešení nepřítomnosti 
svých zástupců. 
 

Usnesení NJ/XLVII/15 

Náčelnictvo Junáka s účastí se potýká,  

řady jeho členů se to zřejmě dotýká. 

Vyzývá je proto k lepší docházce, 

by nebránili zdaru jeho práce. 

 

Nechť rady krajské hledí téže vzhůru, 

sedí-li jich avataři včas na kůru. 

Volení, co do sněmu hnízdí neotřesně, 

nechť jsou střelkou směr vytyčující přesně.  

 

Účast na zasedání je kriticky nízká. 

na lepší časy se však blýská. 

Dvacet nás tu dneska sedí, 

na Wabiho a Katku zbožně hledí. 

 

Náčelnictvo Junáka děkuje všem svým členům se stoprocentní účastí na zasedáních a vyzývá 

ostatní k polepšení.  
 
 

Speculator scriptor 
Na závěr jednání br. Konečný vyhodnotil průběh soutěže oddílových a střediskových 
Časopisů Speculator Scriptor, kterou pořádalo jeho středisko. Náčelnictvo ocenilo dobrý 
nápad a požádalo br. Konečného, aby sepsal krátkou zprávu o průběhu do skautských 
časopisů. 
 
 
 
Zapsala: Lenka Šablová 
Schválil: Zdeněk Prančl 


